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Šardice
opět divizní

ŠŠ

Přejeme všem spoluobčanům
krásné léto, příjemnou dovolenou

a zábavy alespoň tolik,
kolik jsme si všichni užili
na divadelním přestavení

našich ochotníků!
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Vážení spoluobčané,
stále na ně vzpomínat a prokazo−
vat jim úctu nejen při každoročním
pietním obřadu u pomníku zahynu−
lých horníků před obecním úřadem.
Stále mít v paměti heslo, které je zde
umístěno: Čest jejich památce.

Žijeme však přítomností a ta se
hlásí slunným počasím, dovolenými
doma i v zahraničí. Zejména žáci se
těší na své dva měsíce odpočinku
od školních povinností.

Přeji vám všem, dětem i dospě−
lým, příjemné prožití období prázd−
nin, dovolených v klidné pohodě, ty
nejpěknější zážitky a také krásné
počasí.

Jiří Mičkal, starosta obce

přicházejí letní dny, dny radosti
a krásných zážitků. Přesto v minu−
losti, přesněji 9. června 1970, byl
tento den pro naši obec tragický.
V ten den se strhla velká průtrž
mračen, místy krupobití za podpory
velkého větru. Během chvilky tekly
obrovské proudy přívalové vody
a co stálo v cestě, to bylo zničeno.
Nejhorší škody napáchala voda
v podzemí Dolu Dukla. Svým počí−
náním zmařila bouře životy třiceti
čtyřem horníkům, kterým se včas ne−
podařilo vyfárat. Zdá se to již dávno,
přesto se tato událost stále dotýká
mnoha šardických rodin. Je třeba
ctít památku zahynulých horníků,

Starosta

Typy platných
občanských průkazů:

Výměna
občanských průkazů

Upozorňujeme, že nejpozději
dnem 31. prosince 2008 skončí
platnost občanských průkazů
bez strojově čitelných údajů
vydaných do 31. prosince 2003.
Konec platnosti se vztahuje
i na občanské průkazy s vyzna−
čenou platností „bez omezení“,
s výjimkou občanských prů−
kazů občanů narozených před
1. lednem 1936.

Doporučujeme občanům, aby
o výměnu občanského průkazu
žádali průběžně a neponechá−
vali ji na poslední měsíce roku
2008.

Výměna občanských průkazů
je bezplatná.

Typ občanského průkazu,
který je nutné vyměnit
do konce roku 2008:

Rada obce projednala a schválila:
rada č. 35/2008

Smlouvu o dílo č. 5/2008, Pro−
jektis, s. r. o. Komenského 1357,
Kyjov na zhotovení rozšíření pro−
jektu stavby: Rekonstrukce a do−
stavba ZŠ TGM Šardice ve výši
309 400 Kč včetně DPH

rada č. 36/2008
dodavatele díla veřejného osvět−
lení na akci „Nivky“ dle výběro−
vého řízení, Radim Pechura, Šar−
dice 374. Cena díla 89 964 Kč
včetně DPH

Zpráva o činnosti rady obce

Z jednání orgánů obce

dodavatele díla na akci „Rekon−
strukce chodníků Šardice“ dle
výběrového řízení, Swietelsky
stavební s. r. o., odštěpný závod
Dopravní stavby Morava, oblast
Hodonín – cena díla 1 052 965 Kč
včetně DPH. 400 000 Kč přispěl
JMK formou dotace.

rada č. 37/2008
přijetí dotace rozpočtu JMK Brno
ve výši 130 000 Kč na statické za−
jištění budovy Rezidence
nájemní smlouvu na pozemky
p. č. 1944, 1945, 1946 a 1947
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Matrika
Narození

v k. ú. Šardice o výměře 0,4669 ha
v majetku obce mezi Dr. Ing. Pet−
rem Maradou, Šardice 476 a obcí
Šardice.
přijetí dotace z rozpočtu JMK
ve výši 50 000 Kč na přehlídku
mládežnických dechových hudeb
v Šardicích

rada č. 38/2008
přijetí dotace z rozpočtu města
Hodonína na provoz knihovny
ve výši 43 000 Kč

rada č. 39/2008
ing. Petra Laštovičku, Kyjov,
ul. Vinohrady 2589 k provedení
výběrového řízení na akci „Re−
konstrukce a dostavba ZŠ TGM
Šardice

Rada projednala a vzala na vědomí:
rada č. 35/2008

Nadace ČEZ rozhodnutí o nepo−
skytnutí dotace na projekt Oran−
žové hřiště

rada č. 36/2008
oznámení ředitelství MŠ Šardice
o proběhnutí zápisu dětí do MŠ
pro školní rok 2008−2009, počet
přihlášených dětí je 76

rada č. 37/2008
stavební povolení na stavbu „Ve−
řejné osvětlení – Nivky“ p. č. 328/1
k. ú. Šardice, č. j. SÚ 20993/07/
/156Žd

rada č. 38/2008
MěÚ Kyjov – zastavení demolič−
ních prací na hasičské zbrojnici,
doplnit dokumentaci bouracích
prací ve vztahu k sousední nemo−
vitosti – statika RD č. p. 440 paní
Zajícové

rada č. 39/2008
rozhodnutí MěÚ Kyjov, č. j. OŽP
20900/08/5132/2008 380 o sou−
hlasu s realizací akce vodní nádrž
Zápověď v k. ú. Šardice a k. ú.
Stavěšice

Zasedání zastupitelstva č.10/2008
dne 31. 3. 2008 v zasedací
místnosti Obecního úřadu Šardice

Zastupitelstvo projednalo
a schválilo:

provedenou inventarizaci majetku
obce Šardice k 31. 12. 2007
rozpočtové opatření č. 1/2008 dle
přílohy

Zasedání zastupitelstva
znění dohody o poskytnutí nein−
vestičního příspěvku z rozpočtu
obce pro spolky
rozdělení hospodářského výsled−
ku hospodářské činnosti – Les:
dosažený zisk z roku 2007 ve výši
239 684 Kč ponechat na rozvoj
hospodářské činnosti, tzn. zisk
bude převeden z účtu 931 (výsle−
dek hospodaření ve schvalovacím

řízení) na účet 903 (fond hospo−
dářské činnosti)
zahájení řízení o změnách územ−
ního plánu obce Šardice
dohodu o náhradě za přičleněné po−
zemky v majetku obce k pozemkům
Honebního společenstva Šardice
žádost o úvěrový příslib 18 mil.Kč
na akci „ Dostavba a vybavení ZŠ
TGM Šardice“

Projednalo a neschválilo:
změny v odměnách členů ZO dle
nařízení vlády č. 37/2003 Sb. v plat−
ném znění od 1. 2. 2008 a pone−
chává stávající výši odměn

Projednalo a vzalo na vědomí:
kontrolu úkolů z minulého jednání
přehled odhadních cen bytů
v domě č. 674
zápis z kontrolního výboru č. 3
zápis z finančního výboru
informaci k možnosti změn v dani
z nemovitosti

Zastupitelstvo obce ukládá
radě obce

ukončit nájemní vztah s nájemci
Obecní haly U Orla v souladu
s nájemní smlouvou.

Úmrtí
Božena Repová nedožitých 59 let
Jana Hošová nedožitých 39 let
Josef Sácký 75 let
Marie Sácká nedožitých 66 let
Jiřina Sovová nedožitých 72 let
František Ševela nedožitých 99 let

Linda Vykydalová č. p. 595
Tomáš Horatius č. p. 579
Adéla Vašulková č. p. 308
Eliška Brázdová č. p. 609
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Historie

Římskokatolická farnost Šardice
Antonín Zahnaš

Byl jsem požádán několika spo−
luobčany, abych alespoň krátce na−
psal o lidech, kteří pomáhali a po−
máhají naší farnosti. Pokusím se
o shrnutí informací na toto téma.

Protože jsem se chtěl zaměřit
na období po válce od roku 1945
do současnosti, obrátil jsem se
na některé občany, kteří si tuto
dobu lépe pamatují. Přesto píši
s vědomím, že se zde mohlo na ně−
koho zapomenout, proto ať jsou
případné nedostatky prominuty.

V čele farnosti vždy stáli duchovní
správci, a to: p. Josef Tužín od roku

1923 do roku 1958, p. Bedřich Anto−
nín Krump od roku 1958 do roku
1968, P. Bohuslav Zouhar od roku
1968 do roku 1994. Poté u nás za−
stupovali P. František Sadílek (1994−
−1996) a P. Jiří Komárek (1996−1998)
– oba z hovoranské farnosti. Od roku
1998 do současnosti stojí v čele naší
farnosti P. František Alexa.

Působili zde tito kaplani: Korec,
Chromý, Monhart, Votoupal, dále
katechetky Jana Novotná a Marie
Pavlová z Hovoran.

Jako kostelníci se vystřídali: An−
tonín Gregorovič čp. 38, jeho syn Jan

Gregorovič čp. 516, Jan Fibinger
čp. 32, Josef Gregorovič čp. 367,
Petr Duhajský čp. 416, Petr Divácký
čp. 523, Rostislav Jankůj čp. 20, Mi−
roslav Novotný čp. 486, Miloslav
Zíma čp. 401.

Na varhany hráli nebo hrají: Jan
Miklík, Josef Ištvánek, František
Kudela, Pavel Brázda.

Zpěvačky byly a jsou: Julie Ščep−
ková, Ludmila Čechová, Marie Ho−
ráková−Ronková, Marie Košuličová−
−Šťastná, Božena Bízová−Vlašicová,
Ludmila Valčíková, Marie Zahrád−
ková−Kyselková, Ludmila Ronková,

Mgr. Vladimír Novotný

Šardická pohostinství
tinství U Orla má důvod k malé
oslavě tohoto výročí.

Na novostavbu tehdy umístili
pamětní desku s textem: „Est fuda−
mentum extruxit reverendissimus
D. Hieronymus Hufnagel Praelatus
S. Tomae Brunae A 1667 (Ze zá−
kladu zbudoval kněz D. Hieronymus
Hufnágel prelát u sv. Tomáše Brno
1667).

Anonymní poznámku o této desce
jsem našel v archivu obce. Popisuje
zde i její umístění. Byla u dveří
ze dvora do kuchyně. Zničili ji roku
1938, kdy byl hostinec znovu zbo−
řen a opět postaven v dnešní po−
době, samozřejmě bez obecní
haly, která byla dokončena až poz−
ději.

Při popisu starých šardických po−
hostinství, která stále fungují, ne−
smíme zapomenout na pohostinství
na č. p.16. Dnes se nazývá Šardi−
čan, ale běžně je restaurace známa
pod názvem U Valčíků. Příštím ro−
kem bude mít také své kulaté vý−
ročí. V roce 1909 ji postavil Jan Bla−
žek a od něj ji koupil Vojtěch Valčík.

Tím končím krátké putování po šar−
dických hostincích. Snad už jen zbývá
popřát všem současným novým re−
stauracím i dvěma stánkům, aby
vydržely sloužit zákazníkům stejně
dlouho, jako oba nejstarší šardické
hostince.

Šardice dosáhly svého historic−
kého rekordu v počtu pohostinských
zařízení. V současné době zde zá−
roveň působí osm restaurací a dva
stánky, ve kterých se prodávají al−
koholické nápoje.

V Šardicích stálo mnoho pohos−
tinství, mnoho jich také zaniklo a do−
konce už ani nestojí domy, ve kte−
rých byly zřízeny. Povídání o nich by
vydalo na menší publikaci. My se
dnes seznámíme aspoň s někte−
rými.

Sluší se připomenout první pí−
semně doložený hostinec v obci.
Na počátku 17. století nebyly Šardice
dědinou, ale chlubily se titulem měs−
tečko. Dokazuje to i obecní pečeť
z té doby. Rada obce proto rozhodla,
že je třeba zřídit vlastní šenk, jak se
tehdy říkalo pohostinství. Se svole−
ním vrchnosti, augustiánského kláš−
tera, odkoupila od kláštera roku 1614
Eliášův dům na rohu vedle fary proti
kostelu. Dnes zde stojí jen zastávka
autobusu s trafikou a pomník pad−
lým z 1. světové války. Kdy šenk za−
nikl, to jsem nezjistil, ale vypátral
jsem, že se odebíralo pivo ze Svato−
bořic, kde tehdy stával pivovar.

Pravděpodobně druhým šardic−
kým pohostinstvím byl dnešní hosti−
nec U Orla. Šenk vedle fary už asi
nefungoval, a proto se vrchnost roz−
hodla sama postavit nový. Prelát

Hufnágel dal roku 1667 pokyn k vý−
stavbě nového hostince, tentokrát
ne obecního, ale panského. Měl být
majetkem kláštera. V době svého
vzniku byl tento hostinec nejnáklad−
nější stavbou v obci. Byl vystavěn
z kamene a pálených cihel. Víme
dokonce, jak byl vystavěn i uvnitř.
Klenutá průchozí chodba propojo−
vala výčep, kuchyni a dvě hostinské
místnosti pro náročnější hosty. Před
hostincem, v prostoru dnešního parku
a obecního úřadu, byly stáje pro
koně, kovárna a přístřešky pro od−
stavené povozy. Zajímavé je, že
dnešní silnice zde stále kopírují
původní cesty, které tehdy vznikly.
Na základech původního hostince
jsou dnes místnosti diskotéky, re−
staurace a kuchyně se sklady.

Trvalo sto let, než panský hosti−
nec přestal vyhovovat potřebám
doby. Roku 1868 tehdejší nájemce
hostinec opustil a postavil si vlastní,
modernější zájezdní hospodu. Měla
velkou šenkovnu a hostinské po−
koje. Tak vznikl hostinec, který pa−
matuje ještě střední generace pod
názvem Zahrádkova hospoda. Dnes
už také neexistuje.

Obec na vznik nové soukromé
restaurace odpověděla tím, že sta−
rou hospodu zbourala a na jejích
základech postavila novou. Stalo se
tak roku 1878, takže dnešní pohos−
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Končí první
volební období

školské rady

ková, Marie Švábová, Jana Novotná,
Marie Karlíková.

Své místo by zde měli mít i minis−
tranti a lektoři, ale těch se vystřídalo
tolik, že není možno je uvádět. Patří
sem však i hrobníci a to: Antonie Ing−
rová, Dominik Chludil, Ludvík Bárta,
Antonie Pekárková, František Ku−
chyňka, Josef Brázda, Igor Pek.

Všichni tito si zaslouží, aby se o nich
alespoň toto uvedlo, protože mají
velký podíl na důstojném průběhu
církevních obřadů.

Letošní čarodějnice
až na druhý pokus

Škola

Růžena Fibingrová, Ludmila a Ma−
rie Gregorovičovy, Kateřina Miší−
ková, Ludmila Šumberová, Marie
Gregorovičová−Miklíková,Milena
Knoflíčková, Božena Šachová, Bo−
žena Němcová, Jarmila Gregoro−
vičová−Fialová, Marie Kopřivová,
Marie Výrubková, Libuše Buštíková,
Jarmila Jankůjová, Marie Hromád−
ková, Jarmila Příkazská, Marie Ju−
rasová, Anna Košuličová, Růžena
Šilinková, Libuše Grdinová, Milo−
slava Bravencová, Ludmila Foretní−

Původní termín letošního ročníku
pálení čarodějnic byl stanoven na pá−
tek 25. 4. 2008. S blížící se hodinou
zahájení sletu čarodějnic se přímo
úměrně zhoršovalo i počasí, a tak
bylo nutné co nejrychleji zvolit ná−
hradní termín. Pořadateli byl vybrán,
dle historie a tradic, poslední dubnový
večer. Od rána nebylo počasí nijak
přesvědčivé, ale hodinu před zaháje−
ním vykouklo slunce z mraků a všem
signalizovalo úspěšnost letošní noci
plné kouzel a ohně. Zatím nejhojnější
účast jak nejmenších, tak i čaroděj−
nic v letech, přispěla k naplnění cíle
této akce, kterým bylo zažít co nej−
více zábavy, legrace a recese. Díky
bohatému programu si každý účast−
ník mohl vybrat takové vyžití, jaké mu

nejlépe vyhovovalo. Mohl se povo−
zit koňským spřežením, zkusit si své
dovednosti, projít stezkou odvahy
a zatančit si pod hvězdami. Do taneč−
ního reje nenásilnou cestou všechny
vtáhly ČARODĚJNICE z IX. třídy
a tanečním zpestřením byli i RO−
KENROLOVÍ BUŘIČI III. třídy. Po se−
tmění se u zapálené hranice předaly
čtyřem nejpočetněji zastoupeným
čarodějnickým hnízdům loutky čaro−
dějnic.

Světelnou tečkou za celým kou−
zelným večerem byl závěrečný oh−
ňostroj.

Upřímné poděkování patří všem
ochotným lidem, bez jejichž přiči−
nění by se tato akce, na druhý po−
kus, nemohla vůbec uskutečnit.

Naše holčička Adama Cherif
Fofana, kterou jsme adoptovali
na dálku, slavila v dubnu své
šesté narozeniny. Žáci i učitelé
jí poslali do daleké africké Gui−
nee drobné dárky: hodinky, pa−
nenku, tričko a šortky, pastelky,
fotografie z naší školy a samo−
zřejmě přáníčka. Věříme, že náš
balíček dorazí až k naší malé
oslavenkyni a bude z něho mít
radost.

Dárek
pro Adamu

Na naší škole funguje od roku
2005 školská rada. Má přede−
vším roli kontrolní a poradní, a její
funkce, práva a povinnosti se
řídí zákonem.

V září končí její tříleté volební
období a je třeba zvolit nové
členy z řad rodičů, učitelů a za−
stupitelů obce.

Školská rada se scházela  čty−
řikrát ročně a na svých zasedá−
ních projednávala školní doku−
menty a návrh rozpočtu školy.
Podílela se rovněž na zpraco−
vání koncepčních záměrů roz−
voje školy.

Vedení školy vycházelo jejím
připomínkám a požadavkům
vždy maximálně vstříc.

Zápisy z jednání najdete brzy
na webových stránkách školy
www.zstgm.sardice.cz.

Mgr. Yveta Řiháková

Adama s rodiči
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Škola v přírodě
Žáci 1. stupně ZŠ

První týden v červnu se 82 žáků
prvního stupně naší základní školy
zúčastnilo se svými učitelkami, vy−
chovatelkami a dvěma maminkami
školy v přírodě.

Tentokrát jsme vyjeli do hezkého
prostředí nedaleko Valašského Me−
ziříčí.

A o tom, jak se dětem pobyt líbil,
svědčí následující řádky:

Hotel Zubříč je moderní komplex
budov v krásném prostředí Hostýn−
ských vrchů. Nachází se v nadmoř−
ské výšce 540m nad mořem upro−
střed smíšených lesů. Byla tam také
sauna. Když jsem skočil do ledové
vody, myslel jsem si, že tam nechali
roztát ledovou kru. Ve středu jsme
hledali zříceniny hradů Šaumburk
a Zubříč. Bohužel jsme je nenašli,
ale zato jsme se aspoň prošli nad
propastí. Ve čtvrtek jsme se projeli
na koních. Potom jsme hráli vybišku
se 4. třídou. Hra byla skoro úplně
vyrovnaná, ale 4. třída nakonec vy−
hrála. Večer jsme opékali špekáčky
a u toho jsme si zpívali písničky. Po se−
tmění jsme se připravili na stezku
odvahy, která byla u hotelu. Na škole
v přírodě se mi líbilo všecko.

Jiří Smolka, 3. třída

Nejstrašidelnější byla stezka
odvahy, protože jsme se báli
a to bylo moc strašidelné.

Adéla Chludilová, 5. třída
Nejlepší jsem byl já, protože
jsem vyhrál hod gumákem.

Marek Ujčík, 5. třída
Nejpoučnější bylo, když jsme
uviděli chráněného mloka.

Tomáš Veverka, 2. třída
Nejlepší byla vycházka
v pláštěnkách.

Barbora Hlavinková, 2. třída
Nejsrandovnější bylo v sauně,
moc horko a pak moc zima.

Eliška Kršová, 1. třída
Nejvíc mě bavilo chození
po lese a hledání zříceniny.

Magdaléna Šťastná, 4. třída
Nejvíc se mi líbily návštěvy
na pokojích a diskotéka.

Jirka Gregorovič, 1. třída
Nejlepší byla soutěž
na sbírání bodů.

Vítek Benešovský, 4. třída
Nejlepší byly veselé, šťastné
a zdravé děti a spokojení dospělí.

Paní učitelky L. Cápková, M. Králíková,
Y. Řiháková, J. Karlíková, J. Brhlová,

paní vychovatelky A. Cápková
a A. Zahrádková, zdravotnice P. Měchurová

a pomocná vychovatelka J. Kolaříková

Děkujeme všem, kteří přispěli na za−
koupení jednotných triček pro žáky!

Hry dětí

Bylo nám tam fajn...

Ve škole v přírodě nechybělo ani učení
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...tak zněl název letošního doprav−
ního dne, který proběhl na naší škole
17. června 2008. S blížícími se prázd−
ninami si uvědomujeme zvýšené ri−
ziko dopravních nehod, a proto jsme
se rozhodli věnovat pravidlům silnič−
ního provozu větší pozornost. Scé−
nář dne byl shodný s loňským prv−
ním ročníkem. V pondělí si žáci 9. roč−
níků zkusili role učitelů a přednesli
svým spolužákům pravidla silničního
provozu, včetně dopravních značek.
V úterý tedy byli všichni vyzbrojeni
čerstvě oprášenými informacemi,
které si hned po slavnostním zahá−
jení ověřili v testech. Zbývalo jen
uspět v jízdě na předem připravené
trase, kterou monitorovalo několik
traťových komisařů z řad policistů
i žáků 9. tříd. V posledním úseku trati,
u Rezidence, byla připravena jízda
zručnosti. Soutěžilo se ve čtyřech
kategoriích – a tady jsou vítězové:
Markéta Kůřilová a Tomáš Veverka,
Kateřina Štětková a Jiří Smolka,
Zdena Kůřilová a Dalibor Adamec,

Můj dík patří nejen všem policistům,
především panu npor. JUDr. Fran−
tišku Vaďurovi, panu Ing. Dušanu
Valachovi z Besipu Brno, ale i všem
kolegům, kteří s realizací akce po−
mohli.

v nejstarší kategorii pak Liana Miku−
ličková a Marek Ševela.

Na závěr bych ráda zmínila, že se
nám podařilo uspět v žádosti o do−
taci na tuto akci u Jihomoravského
kraje. Podpořil ji částkou 10 000 Kč.

„Když dopravní výchova, tak pro všechny...“
Mgr. Hana Švandelková

Vycházející žáci 2007/2008 – kam mají nakročeno...

Studijní obory
Bartoněk Vojtěch – obchodně provozní pracovník

civilního letectví – SOŠ civil. letec. Praha
Bédi Michael – informatika v ekonomice –

SOŠ Klobouky u Brna
Blata Matěj – slaboproudá elektrotechnika –

SPŠ elektrotechnická Brno
Blatová Daniela – informatika v ekonomice –

SOŠ ekonomická Veselí nad Moravou
Doskočilová Martina – hotelnictví a turismus –

SOŠ obchodu, služeb a provozu hotelů Strážnice
Gavlík Jakub – management a turismus –

Rožnov pod Radhoštěm
Grdina Lukáš – stavebnictví – SPŠ stavební Brno
Hasala Jan – autotronik – SOŠ Nádražní Kyjov
Kalivodová Miroslava – textilní výtvarnictví –

SUPŠ textilní Brno
Kalivodová Veronika – hotelnictví a turismus –

Hotelová škola Brno
Kolařík Martin – mechanik seřizovač – SŠ COP technické

Uherský Brod
Maršálek Hynek – operátor dřevařské výroby – SOŠ

nábytkářská Rousínov
Maršálek Jiří – operátor dřevařské výroby –

SOŠ nábytkářská Rousínov

Matůšek Igor – ekonomické lyceum – OA Hodonín
Michna Marek – mechanik číslicově řízených strojů –

SŠ Mesit Uherské Hradiště
Nedvídek Ivo – silniční doprava – SOŠ Nádražní Kyjov
Nedvídek Petr – obchodní akademie – OA Hodonín
Sladký Tomáš – mechanik seřizovač – ISŠ Hodonín
Valda Lukáš – zdravotnický asistent –

SOŠ zdravotnická Kyjov
Valdová Nikola – oděvnictví – SOŠ oděvní Strážnice
Vindiš Darek – všeobecné gymnázium – Gymnázium Kyjov
Vlašic Radek – autotronik – SOŠ Nádražní Kyjov
Zoubek Vít – mechanik elektronik – ISŠ Olomoucká Brno
Zůbek Tomáš – strojírenství – SOŠ Strážnice

Učební obory
Adamcová Martina – aranžérka – SOU oděvní Strážnice
Blahová Helena – kuchařka servírka pro pohostinství –

SOŠ obchodu a gast. Koryčany
Brhelová Hana – aranžérka – SOU oděvní Strážnice
Dekařová Veronika – kadeřnice – ISŠ Hodonín
Kocmanová Hana – zahradnice – SOU Bzenec
Kučeřík Jiří – zámečník – SOU Havlíčkova Kyjov
Lačňáková Romana – kuchařka servírka – SOU Bzenec
Příkazký Lukáš – zámečník – SOU Havlíčkova Kyjov
Rylka Jan – automechanik – SOU Nádražní Kyjov

Mgr. Blanka Uhljarová
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Mateřská škola

Předškoláci
Lenka Hučková, Lenka Zoubková

Před nástupem do základní školy
by měl budoucí žáček kromě vědo−
mostních dovedností určitě zvládat
i sociální a pracovní situace. Měl
by se umět odpoutat od rodičů,
ovládat své city a reakce bez křiku
a pláče.

Dále by měl znát a dodržovat zá−
kladní pravidla společenského
chování (zdravení, děkování, vykání
dospělým.) Neměl by být příliš bo−
jácný a úzkostlivý v kontaktu s vrs−
tevníky i dospělými.

K této sociální a pracovní zralosti
přispívá i zřizování věkově smíše−
ných tříd v MŠ, o kterých poslední
dobou slýcháme spoustu diskuzí:

smíšené třídy pomáhají adaptaci
nových dětí, není jich tolik, starší
děti jsou pro ně vzorem, umí
spoustu věcí, staví zajímavé
stavby, nepláčí, stále něco dělají.
To pomáhá malým zapomenout
na smutek a láká je jít si hrát
s ostatními,
dítě vchází do kolektivu, kde na−
chází oporu v dětech, které zná –
sourozenci, kamarádi z ulice, to
mu dodává tak důležitou jistotu
a pomáhá adaptovat se,
s dětmi se pracuje individuálněji –
je to v tom, že pokud je ve třídě
8 předškoláků nebo 28, je to velký
rozdíl. Lze sledovat podrobně kaž−
dého z nich, zaměřovat se a vra−
cet k tomu, co jim nejde. Ti šikovní
jdou dál,
všichni se učí toleranci, mladší
respektují práci předškoláků, volí
si klidnější hry a pokud mají zá−

jem, sledují je při práci nebo ti vy−
spělejší pracují s nimi. Předško−
láci se učí soustředění na práci
i když jsou ve třídě menší děti,
smíšené třídy řeší i problém na−
daných dětí a dětí s odkladem
školní docházky. V homogenní
třídě si takové nadané dítě, které
své vrstevníky rozumově před−
běhlo, nemá s kým hrát. Hry tří−
letých ho nebaví, chce víc a nemá
k tomu kamaráda. Opačný pro−
blém má dítě s odkladem. Kama−
rádi mu odejdou a ono se do−
stává do sehraného kolektivu dětí,
které moc nezná a může se hůře
do jejich společenství integrovat.
Tyto problémy ve smíšených tří−
dách odpadají. Malý si najde ka−
maráda ve starším a děti s odkla−
dem zůstávají v kolektivu, který
znají,
celkově vedou smíšené třídy
k větší samostatnosti a osobnost−
nímu rozvoji dětí, respektují vě−
kové rozdíly. Čím větší věkový
rozdíl, tím bohatší jsou kontakty
mezi dětmi, tím víc příležitostí mají
k přirozené nápodobě, která je
v tomto věku nejdůležitějším zdro−
jem učení.

Děti se učí obstát mezi ostatními,
jak vstoupit do hry, jak se uplatnit
a prosadit, jak navázat, nebo odmít−
nout kontakt, jak sdělit svá přání
nebo nesouhlas. Jsou zvyklé si vzá−
jemně pomáhat, radit si a spolupra−
covat. Ve škole pak mají kamarády
i ve vyšších ročnících, nejsou tam
„samy“ a tím, že se znají a vyrůstaly

spolu, tak odpadá i velký problém
posledních let – šikana.

Nic ale není jen bílé a černé. Ten−
to styl práce klade velké nároky
na práci učitelky, která musí zor−
ganizovat výchovu tak, aby žádná
skupina dětí nebyla znevýhod−
něna.

Je zatím brzy hodnotit všechny
klady a zápory tohoto projektu, pro−
tože první děti ze smíšených tříd
jsou právě letošní předškoláci. Vě−
říme ale, že přínos smíšených tříd
bude mít do budoucna kladný vliv
na jejich zdravé začlenění do zá−
kladní školy.

Slavnostním pasováním se letos
rozloučíme s těmito předškoláky:

Dimitrovová Nikol
Foltýn Vít
Harca Lukáš
Hasalová Petra
Chromá Sabina
Ištvánková Karolína
Jelínková Markéta
Kalivodová Adéla
Langrová Jana
Lesovská Ellen
Lungová Eliška
Pechura Radim
Peková Henrieta
Podhorná Kateřina
Příkazská Hana
Rehort Jan
Škápíková Aneta
Vaščešenová Jana
Veselka Jakub
Vodička Lukáš
Zicháčková Natálie
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vytvořila kolektiv mladých a ochot−
ných lidí, kteří této myšlence fandili.
A tak stálo divadlo u svého nového
zrodu.

Nejdříve bylo nutné poradit se s od−
borníky. V tomto směru vyšla naší
jednotě vstříc jednota Orla z obce
Boleradice, v níž jsou snad všichni
občané herci a ve které je divadlo
hráváno od nepaměti. Naši mladí
získali cenné informace, získali i ma−
teriál na své první představení, kte−
rým byl muzikál pod názvem Nej−
krásnější válka.

Vše potřebné bylo zajištěno, a tak
se mohli mladí ochotníci dát s chutí
do práce – rozepsání textů, mno−

Na různých orelských setkání
často slýcháváme, jak v dřívějších
dobách naši rodiče a prarodiče kaž−
doročně nacvičovali v zimních mě−
sících divadelní představení, které se
pak od jara do léta hrávalo − nejdříve
v naší obci a poté i v obcích soused−
ních. Bylo to jistě pěkné – bylo to
něco, co dovedlo lidi k sobě přiblížit
jak při přípravě, tak poté i při vlast−
ním vystoupení.

Naše mladá členka Jana Kolaří−
ková přišla vloni s nápadem tuto tra−
dici obnovit. Byl to nápad úžasný,
který všichni přivítali. Zároveň jsme
jí slíbili pomoc a podporu v jejím sna−
žení. Jana si v krátké době kolem sebe

žení, přepis not, obsazení rolí a po−
dobně. Každý pomohl podle svých
možností a schopností. Pak už za−
čala tvrdá práce na nácviku. Učení
textů, zpěvů, třikrát týdně zkoušky.

Plni obav očekávali mladí herci
a všichni, kteří se podíleli na pří−
pravě tohoto díla, své první vystou−
pení, kterým byla generálka v pá−
tek 6. 6. 2008. Hurááá – jásali herci
po generálce! Dařilo se jim a ti, kteří
přihlíželi, hodnotili vysoce výkony
herců a vše, co dotvářelo vlastní
předvedené dílo.

Na chvíli – až do nedělního odpo−
ledne se všem ulevilo. V neděli 8. 6.
2008 se už „jelo naplno“. Když

Dětský den v mateřské škole
Marie Gebhartová

Začátek měsíce června je období,
které děti naší mateřské školy netr−
pělivě očekávají, protože pro ně
skrývá plno zábavy. Tradiční oslavu
jejich svátku Dne dětí jsme museli
ale letos o pár dnů odložit z důvodu
onemocnění téměř všech dětí nešto−
vicemi.

V pátek 20. června nastal dlouho
očekávaný den. Dopoledne si děti za−
dováděly na skákacím hradu, který
jsme měli od rána na zahradě naší
MŠ. Nezapomněli jsme ani na naše
kamarády z 1. třídy ZŠ, které jsme
k nám na skákací hrad pozvali.

Po obědě proběhly poslední pří−
pravy a oslava mohla začít. Nejdříve
jsme se slavnostním pasováním lou−
čili s našimi 21 předškoláky. Na pa−
mátku jim paní učitelky předaly
knížky a pamětní listy. Děti nám pro−
zradily, že se do školy těší na svou
paní učitelku 1. třídy, na kreslení, tě−
locvik, také na čtení a prvouku a sa−
mozřejmě i na přestávky.

Potom všechny děti dostaly pěkné
dárečky a hurá do her a soutěží. S vel−
kým elánem se pustily do soutěží malé
děti i větší školáci. Soutěžily v růz−
ných disciplínách: skákání v pytli,
jízda s kolečky, chůze na chůdách,

stavění komínu z kostek, skládání puz−
zle, chytání rybiček, košíkové, chůzi
po kládě s vajíčkem na lžičce, v zá−
vodech s auty a v kresbě na silnici.

Za každý splněný úkol si šly vy−
brat sladkou odměnu dle své chuti
a obdržely pěkné diplomy.

Zakončením hezkého slunečného
odpoledne plného radosti a pohody
bylo zapálení táboráku.

Pochutnali jsme si na opeče−
ných špekáčcích a domů jsme od−
cházeli spokojeni a plni nových
dojmů.

Ludmila Špérová

Divadlo u nás opět ožilo

Z činnosti Jednoty Orla
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Hlavní představitelé divadelního muzikálu

účinkující před vystoupením zjistili,
že sál je naprosto plný, byli trošku
nervózní a sami sebe se ptali,
jestli to vůbec zvládnou. Ti, kdo byli
na tomto divadelním představení,
jistě potvrdí, že to zvládli perfektně.
Svědčil o tom potlesk obecenstva
jak v průběhu divadla, tak závěrem
při představování účinkujících a při
děkování.

Mohutný potlesk – to bylo oce−
nění nejvyšší. Právem si všichni za−
sloužili takové ocenění, vždyť to byly
úžasné herecké výkony. A nebyli to
jen herci, kteří se zasloužili o krásný
zážitek, který jsme si odnášeli domů.
Byli to i ti, které na jevišti vidět ne−
bylo, ale měli svou stejně důležitou
úlohu v zákulisí. Plni dojetí a se sl−
zami v očích se účinkující po před−
stavení společně radovali v zákulisí.
Byla to krásná podívaná na mladé
lidi, kterým se zdařilo dílo, jemuž
věnovali svůj čas – své vlastní volno.

Přesto, že se všem děkovalo
po představení, musím zde ještě jed−
nou poděkování opakovat, protože
jsem měla pocit, že pro velký potlesk
snad ani nebylo slyšet, komu se dě−
kuje.

A tak znovu na tomto místě děkuji
Janě Kolaříkové, která celou tuto
akci, jak se říká, odstartovala.

Děkuji režisérovi Jožkovi Šnaj−
drovi, na kterém spočívala velká
organizační tíha a odborný dohled
nad hereckými výkony.

Děkuji radnímu Vildovi Hajdu−
chovi, který musel zvládnout oba tá−
bory jak, žen tak i mužů. A ti, kdo před−
stavení shlédli, mi dají za pravdu, že
to s nimi neměl lehké.

Dále děkuji herečkám z tábora žen:
Lysistratě – Markétě Kůřilové
Phoebé – Věrce Šnajdrové
Myrtyle – Hance Kopřivové
Andrie – Markétě Ištvánkové
Vojsku žen – Mileně Rylkové,

Broňce Valdové, Ireně Zajícové,
Janě Kolaříkové, Hance Novotné
a Heleně Brázdové
Poděkování patří hercům z tábora
mužů:

Thukidovi – Svaťovi Valdovi
Lukianovi – Tomášovi Blatovi
Heybalidovi – Pavlovi Ištvánkovi
Juliánovi – Martinovi Blatovi
Damianovi – Tomášovi Zahrádkovi
Vojsku mužů – Jirkovi Novotnému

a Milošovi Zímovi
Samozřejmě velký dík patří pěvec−

kému stratégovi Pavlovi Brázdovi
a uměleckému stratégovi Markovi



Šardice strana 11

Horáčkovi, bez kterých by předsta−
vení nemohlo vůbec začít, protože
herci by jistě své role odříkali, ale
ztěží by je odzpívali.
Nu a co by si všichni počali, kdyby tu
nebylo jedné skryté a velice důležité
role sklerotického stratéga, neboli
česky nápovědy, kterou velice odpo−
vědně vykonávala Lenka Cápková –
takže jménem všech děkuji.

Při poděkování nesmím zapome−
nout ani na naše nejmenší herce
a herečky – ty jmenovat nebudu – ty

dám v tomto výčtu jen jako tábor dětí.
Na tomto místě patří poděkování Ni−
kole Valdové a Veronice Příkazké,
které měly na starosti účinkující děti
v průběhu vystoupení.

Poděkování patří také kosme−
tičce Janě Hnilicové, která pomohla
s úpravou a líčením účinkujících.

Ozvučení akce měl na starosti
Roman Lunga, kterému rovněž dě−
kuji.

Závěrem chci vyjádřit velký dík
provozovatelům pohostinství U Orla

za jejich sponzorství při přípravě di−
vadla, při páteční generálce a nedělní
premiéře.

Návštěvníci představení měli mož−
nost prožít příjemné nedělní odpo−
ledne. Věřím, že všichni, kteří se
představení zúčastnili, si domů od−
nesli krásný zážitek. Přála bych ce−
lému kolektivu mladých ochotníků,
aby je nadšení neopouštělo. Přála
bych si, aby i v budoucnu v obno−
vené tradici divadla u nás v Šardi−
cích pokračovali.

Malování na silnici
Jana Kolaříková

Svátek 1. 5. 2008 mohly děti naší
obce pěkně prožít při poutavé čin−
nosti – malování na silnici. Akci pro
ně připravila místní jednota Orla.

Prostor pro malování na nové
silnici v trati Nivky nám pomohl při−
pravit místostarosta obce p. Navrá−
til, za což mu děkujeme.

Akce proběhla v odpoledních ho−
dinách za pěkného počasí.

Dětí se sešlo asi 40. Malovalo se
barevnými křídami. Z nakreslených
obrázků bylo zřejmé, jaké mají děti

sny a přání. Kluci sní převážně o au−
tech a raketách a děvčata netradičně
o koních. Dospělí, kteří na malující
děti dohlíželi, si vzpomínali na svá
dětská léta. Tenkrát snad každá dí−
venka namalovala princeznu, nebo
nějakou panenku a kluci hodně po−
hádkové bytosti – draky a podobně.
Je vidět, že myšlení dětí se značně
změnilo. Je to asi vlivem moderní
techniky – sdělovacích prostředků.
Je to možná i tím, že děti čtou méně
pohádek a více žijí skutečností.

Děti namalovaly 56 poutavých
obrázků. Každé dítě za svůj výkon
obdrželo dárek, který si samo vy−
bralo.

Děkuji touto cestou všem dětem,
které se malování zúčastnily. Samo−
zřejmě děkuji jejich doprovodu – ma−
minkám, babičkám, tatínkům a všem
příbuzným, kteří se role doprovodu
ujali. Děkuji Mileně Rylkové, Broňce
Valdové a Lence Cápkové za jejich
nezměrnou pomoc při přípravě, or−
ganizaci a realizaci celé akce.
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Zájmy

Ohlédnutí za 20. ročníkem
přehlídky dechovek v Šardicích

V neděli 15. června 2008 se usku−
tečnil na hřišti TJ Baníku Šardice
jubilejní 20. ročník přehlídky mládež−
nických dechových hudeb. Po slav−
nostní fanfáře starosta obce, pan Jiří
Mičkal, přehlídku zahájil a přivítal
pozvané hosty. Přehlídku zahájila
Veselá muzika z Ratíškovic, pak se
představili Horané z Rokytnice nad Ro−
kytnou, Šidleňanka z Milotic a zby−
tek přehlídky byl v režii šardických
kapel. Nejdříve zahrála Šardičanka
pod vedením Ivo Zoubka, pak na−
stoupili Ištvánci s kapelníkem Janem
Zahrádkou a nakonec se předsta−
vila pořádající Mladá muzika pod ve−
dením Romana Kohoutka. Tato před−
stavila své sólisty, kteří svými výkony
nadchli přítomné publikum a museli
dokonce několikrát přidávat.

Během přehlídky, kterou modero−
val Jožka Šmukař, zavzpomínali ti,
kteří tuto tradici vlastně založili, a to
pan Antonín Zahnaš a Miroslav Gre−
gorovič na nelehké začátky a vzpo−
mněli něco z historie.

Přehlídka byla ukončena tradičním
monstrkoncertem, při kterém vystou−
pily mažoretky NO Problem Hanky
Grmolcové.

Mladá muzika děkuje všem spon−
zorům, kteří svým příspěvkem pod−
pořili tuto akci. Zvláště pak děkuje
Zastupitelstvu obce Šardice, ZUŠ Ky−
jov, panu řediteli Petru Petrů a Jiho−
moravskému kraji za jejich podporu.

Sponzoři akce
František Foretník –
Vinařské potřeby
Irma Pavlíková – Kadeřnictví
SWIETELSKY stavební s. r. o.,
Brněnská 52, Hodonín
NEOKLAS a. s. Šardice
SDO Group, spol. s r. o.
Šardice 777
Vinařství Josef Valerián,
Šardice 18
LERO plus, s. r. o.
Roman Hlavinka, Šardice 769
Jan Zahrádka – Truhlářství
Ladislav Chrástek – výkopové
práce UNC a půjčovna
vibračních a dusacích strojů
Autodoprava Ladislav Příkazký,
Šardice 757

Miroslav Padalík,
MOTO SERVIS Šardice 547
Jiří Sobek , Pohřební služba,
Masarykovo nám. 283, Kyjov
Pan Jaroslav Náprstek,
Hospozínek
Albera Morava s. r. o., prodejna
hospodářských potřeb,
Šardice 477
Penzion Šardice, provozovatel
Žampiony Morava
pan Pavel Karlík
Rohatecká stavební s. r. o.,
U Zastávky 3, Rohatec
MB& spol. s r. o.,
pan Miroslav Bednařík, Šardice 713

Ladislav Cápek, SHR,
Šardice 149
Pekárna Šardice, paní Radomíra
Gregorovičová, Šardice 128
Vinařství Zdeněk Galia,
Šardice 222
Agropodnik Hodonín, a. s.
Potraviny Šinogl, Šardice
Tatrachema CZ spol. s r. o.
Hodonín se sídlem Šardice
Hospoda na Hřišti –
Štefan Duchoň
Bábíková Marie –
výroba knedlí, Mistřín 741
Antonín Pavluš,
dechová hudba Mistříňanka

Blažena Galiová

Přehlídka dechovek Šardice 15. 6. 2008

Vystoupení mažoretek na přehlídce dechovek 15. 6. 2008
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kala cenu diváků a tři ceny odborné
poroty : klarinetová sekce za pro−
vedení skladby Baby polka, Tomáš
Marada za sólo na trubku ve sklad−
bě Měsíční svit a Zdeněk Mikel
za svůj výkon na bicí ve skladbě
Fascinující bicí.

Vysoké Mýto je krás−
né historické město
s největším náměstím
v ČR a řadou paměti−
hodností. V jeho okolí
se nachází obec Vrac−
lav, kde se v rámci pře−
hlídky v neděli dopo−
ledne uskutečnil další
koncert Mladé muziky.
Koncert se konal ve
zdejším nádherném ba−
rokním areálu. Po skon−
čení koncertu pro nás

připravil místní pan starosta pro−
hlídku tohoto areálu, kde je umís−
těna trvalá expozice barokních
soch, návštěvu obydlí poustevníka
a zvláště nejmenší členy souboru
zaujala zdejší výstava strašidel. To,
že sami muzikanti projevili zájem
o návštěvu výstavy, i když je odpo−
ledne čekal náročný pochod městem
v úmorném horku, pořadatele mile
překvapilo a poskytli nám perfektní
výklad.

Mladá muzika v čele s uměleckým
vedoucím a dirigentem Romanem
Kohoutkem nezklamala a získala si
srdce místních diváků.

Účinkující
na šardických

přehlídkách dechovek

V letošním roce 2008 pořá−
dala obec Šardice s Mladou
muzikou s ZUŠ Kyjov jubilejní
20. ročník přehlídky mládežnic−
kých dechových hudeb.

Snad je vhodné při této příle−
žitosti nahlédnout do novodobé
historie u nás tradiční kulturní
akce.

První přehlídku pořádal Zá−
vodní klub Šardičan v roce 1978
za účelem získání žáků místní
školy do hudebního kurzu na de−
chové nástroje. To se podařilo
natolik, že v roce 1980 vznikla
Mladá muzika. Tehdy se této pře−
hlídky účastnily: Radostné mládí
z Vacenovic pod vedením Mi−
chala Komosného, Veselá mu−
zika Ratíškovice s Josefem Išt−
vánkem a Ligniťan z Dubňan
s Antonínem Vojáčkem.

Z následujících přehlídek v Šar−
dicích se nejčastěji zúčastnily
mládežnické hudby: Veselá mu−
zika z Ratíškovic (15x), Mutě−
ňané – Čejkovjané (14x), Morava
Hulín (13x), dále pak hudby ze Ža−
rošic (5x), z Veselí nad Moravou
(4x), Šardičanka (4x), Ištvánci
(3x), Legrůti z Velkých Bílovic
(2x), po jedné účasti hudby
z Moravských Budějovic, slo−
venského Štefanova a Dolnej
Súče, ZUŠ Letovice, ZUŠ Ky−
jov, z Němčic na Hané, Hluku,
z Horné nad Rokytou, Šidle−
ňanka z Milotic, ale jeden−
krát i hudby z Rakouska a Ně−
mecka.

Jako konferenciéři našich pře−
hlídek se představila nejčastěji
Jitka Dymáčková (10x), Stani−
slav Pěnčík (2x), Franta Uher
(2x), Jožka Šmukař (2x), jeden−
krát pak Růžena Dobešová
s Karlem Kopřivou, Ivana Slabá−
ková, Jarka Kachyňová s Kvě−
tou Navrátilovou.

Myslím, že všichni zde uve−
dení přispěli odvedenými vý−
kony k důstojné úrovni šardic−
kých přehlídek mládežnických
dechovek.

Antonín ZahnašVe dnech 24.−25. května 2008
se uskutečnil ve Vysokém Mýtě
XVI. ročník Národní přehlídky dět−
ských dechových hudeb, nazvaný
Čermákovo Vysoké Mýto. Akce se
konala pod záštitou ministra kultury
ČR Václava Jehličky a ředitele firmy
AMATI – Denak.

Této akce se zúčast−
nila dechová hudba
Mladá muzika Šardice –
ZUŠ Kyjov. Dalšími
účastníky přehlídky
byly: dechový orchestr
ZUŠ Volary, Bobrava
ZUŠ Ivančice a Oře−
chov, ZUŠ Vimperk,
Malohanácká muzika
ZUŠ V. Opatovice a Je−
víčko a ZUŠ Prachatice.

Členy odborné po−
roty byli Mgr. Zdeněk Seidl z Par−
dubic, Mgr. Libor Buchta ze Zlína,
Mgr. Otakar Klíma z Vysokého Mýta,
PaeDr. Jiří Tomášek z Ústí nad Or−
licí a pan Jiří Volf z Brna.

Součástí přehlídka byla výstava
hudebních nástrojů firmy AMATI –
Denak v prostorách místní radnice.

V sobotu probíhal soutěžní pro−
gram ve stanu na náměstí, v neděli
kapely absolvovaly průvod městem
na náměstí, kde probíhalo slavnostní
vyhlášení výsledků soutěže. Oba dva
dny skvěle moderoval Karel Hegner.

Podle odborné poroty zvítězila
ZUŠ Vimperk, ale Mladá muzika zís−

Blažena Galiová

Mladá muzika Šardice
ZUŠ Kyjov ve Vysokém Mýtě

Přehlídka ve Vysokém Mýtě 24.−25. 5. 2008
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Novinky v dechové kapele Šardičanka
Antonín Zahnaš

V roce 1957 byla v Šardicích za−
ložena nová dechová hudba, jejíž
zřizovatelem se stal Závodní klub
Šardičan, podle něhož kapela tehdy
nesla název. Po třiceti letech pod
klubem pak hudba přešla pod místní
JZD, kde přijala nový název Šardi−
čanka. Postupně z ní odešli všichni
zakládající členové a jako kapelníci
působili: František Kohoutek (vedl
kapelu 23 let), Jan Zahrádka (11 let),
Ladislav Zahnaš (17 let). Odcháze−
jící členy vystřídali mladí muzikanti
z místní mládežnické dechovky.

Z těchto úvodních slov můžete zís−
kat dojem, že se jedná o nějakou
slovní hříčku. Pravdou ale je, že nám
všem přeje jedna naše šardická ro−
dačka HEZKÉ PROŽITÍ LÉTA. Přání
zaznívá v rodném jazyce jejího man−
žela Hašima Sahraie. Teď již určitě
mnozí víte, že nás pozdravila paní
Ludmila Zahrádková, která prožila
mnoho let v dalekém Afghanistanu.

Přemýšlela jsem, čí zajímavý pří−
běh bych vám přiblížila v době na−
stávajících dovolených. Mnozí z nás
se dostanou letos v létě na zají−
mavá, exotická místa, pobudou zde
pár dní, načerpají energii, poznají kraj
a snad i trochu kulturu neznámé
země. Málokdo má však tu možnost,

Ludmila Zahrádková, Mgr. Jitka Brhlová

chuť a sílu prožít v cizině delší dobu,
která se počítá na roky. Proto jsem
využila pohostinnosti rodiny Sahra−
iové, strávila s milými členy letní pod−
večer a zeptala se na pár střípků
z jejich zajímavého života.

V současné době slyšíme v tele−
vizi o Afghanistanu často spíše tra−
gické zprávy o bojích a lidských ne−
štěstích. Pro vás to však byla země,
kde jste prožila mládí a vychovávala
se svým manželem své malé děti.
Jak dlouho jste zde žila, co vás zde
těšilo a naopak, s čím jste se těžko
vyrovnávala?

V Afghanistanu jsem žila 21 let.
Přišla jsem sem po sňatku se svým
manželem, kterého jsem poznala

jako zahraničního studenta střední
průmyslové školy konzervárenské
ve Bzenci. Do mého nastávajícího
domova jsem odletěla v listopadu
roku 1964. Mým prvním domovem se
stalo město na jihu země − Kandahár.
Bylo to krásné město plné zeleně
a vinohradů. Nádherná příroda a pro
mě tehdy tak nedostupné ovoce byly
příjemným překvapením. Co mi pů−
sobilo v prvních chvílích rozpaky byly
chudobné, hliněné příbytky s kula−
tými střechami. Vyrovnávat se s ne−
známou zemí mi pomáhal hlavně můj
manžel, jeho početná rodina a hlavně
můj tchán, který mě představil všem
příbuzným a tím mi získal úctu všech.
Časem jsem se stala jednou z nich

Dobi mu pachajr!

Dechová hudba Šardičanka v novém složení

Mnoho z ní ale postupně odešlo, tak−
že je vystřídali přespolní muzikanti.
Přes veškeré problémy Šardičanka
úspěšně hrála a v roce 2007 osla−
vila 50 let svého trvání.

Po mnoho let se nedařilo, aby od−
cházející členy Šardičanky nahrazo−
vali starší z Mladé muziky. Asi pro−
to, že vedení z Mladé muziky tomu
nepřálo. Těžko se proto někomu
neznalému věci vysvětlovalo, jak je
to možné, když v Šardicích vycho−
váváme tolik mladých muzikantů.
V roce 2007 u nás došlo k tomu, že

po Ištváncích byla právě z řad star−
ších z Mladé muziky založena další
nová kapela pod vedením Romana
Kohoutka a kapelníkem se stal Ivo
Zoubek. Tím pohasla naděje na ně−
jaké doplnění Šardičanky. A tak opět
přibývalo v Šardičance přespolních
a tím i částečných problémů s nimi.
To vedlo k tomu, že kapelník Zahnaš
po dohodě se stávajícími členy na−
bídli nově založené kapele Iva
Zoubka, která si dala název Vesni−
čanka, že ji nabídnou dohodnuté
hry, zvukovou aparaturu, případně
část notového materiálu za pod−
mínky, že nová kapela příjme pro
ně nový název Dechová hudba Šar−
dičanka.

Jelikož se obě kapely dohodly,
všichni členové už bývalé Šardičan−
ky přenechali svá místa novým
členům. Tím Šardičanka existuje
dál, i když v úplně novém složení.

Vše je i po právní stránce schvá−
leno. Domnívám se, že se jedná
o rozumné rozhodnutí i proto, že ná−
zev dechové hudby má svou tradici
a připomíná a reprezentuje naši
obec.

Přejeme všem členům – místním
i přespolním hodně úspěchů a ra−
dost z hudby.
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a vždy mě udivovala jejich skrom−
nost, vstřícnost a životní radost.

Zpočátku jsme bydleli u příbuz−
ných, kteří se s námi podělili o skrom−
né bydlení, ale časem jsme si posta−
vili v Kandaháru vlastní dům. Zde
jsme taky začali pracovat v místní kon−
zervárně. Manžel pracoval ve výrobně
džusů z granátových jablek, já jsem
pracovala v tamější laboratoři. Byla
jsem první zaměstnanou ženou v celé
oblasti v tomto oboru. Do té doby zde
pracovaly ženy pouze jako zdravotní
sestry a učitelky. Zpočátku to nebylo
jednoduché, místním mužům se vůbec
nelíbilo, že jdu jejich manželkám pří−
kladem. Časem si však naší rodiny za−
čali všichni vážit a zdejší ženy se staly
v zaměstnání téměř samozřejmostí.

Po narození dětí jsem pracovala
také jako překladatelka pro ruské od−
borníky, kteří zde stavěli továrny.

Můžete se podělit i o zajímavosti,
které jsou pro tuto zemi typické a pro
nás neznámé, např. jídlo, oděv, vý−
chova a vzdělání dětí?

Jídlo bylo pro mne zpočátku velký
problém. Jí se zde hodně ovoce, rýže,
skopové a kozí maso. Zpočátku jsem
si nemohla zvyknout, ale postupem
času mi tak zachutnalo, že na ta−
mější speciality dodnes všichni
s chutí vzpomínáme.

Typickým oděvem žen, který se zde
nosí je „čaderi“. Je to něco jako svrchní
plášť, který zakrývá muslimským že−
nám hlavu a celé tělo a mnohdy se

život už moc nepřipomínal předcháze−
jící poklidná a spokojená léta. Zejména
zdravotní problémy spojené s nedo−
statečnou péčí ze strany afghánského
zdravotnictví, návrat ke striktnímu a pro
mě nucenému dodržování muslim−
ských tradic a neustálý strach o život
nás donutil v roce 1985 ke kompliko−
vanému návratu domů na Moravu.

A zde již začala jiná, nová kapi−
tola života naší rodiny.

pod ním skrývá nejen nádherný oděv,
ale i krásná, upravená tvář ženy.

Co se týče výchovy dětí, v mnoha
směrech by mohly být afghánské ro−
diny pro nás příkladem. Děti proka−
zují dospělým přirozenou úctu, staří
lidé dožívají svůj život ve veliké váž−
nosti a děti se chovají v přítomnosti
dospělých velmi slušně.

Do školy začínají chodit děti od
6 let a školní docházka trvá dvanáct
let. Prázdniny z důvodů velkých ve−
der trvají tři měsíce. Školní docházku
absolvovali chlapci i děvčata. Bohu−
žel vlivem politických změn na po−
čátku osmdesátých let se situace
změnila a preferuje se hlavně vzdě−
lávání chlapců. Úředním jazykem je
jazyk pašto a deri, píše se arabským
písmem, které se čte zprava doleva.
Stále si tyto jazyky uchovávám v pa−
měti a ještě mnoho let jsem u nás dě−
lala příležitostné překlady cizincům.

Všichni víme, že situace se stala
v Afghanistanu vlivem politických
změn velmi složitá. Jaký to mělo vliv
na váš život?

Asi od roku 1979 začal být náš ži−
vot složitější. V zemi začala válka
a to se dotklo všech obyvatel. Přesto,
že jsem se s místními lidmi sžila,
agrese byla namířena proti cizincům,
zejména Rusům, kteří zde pracovali,
a i já jsem se ocitla několikrát v ohro−
žení života. Z důvodů strachu o život
jsem také ponechala při jedné z mých
tří návštěv naší vlasti dceru Marušku

v Šardicích. Nebylo to jed−
noduché pro nás rodiče,
pro ni i její babičku, která
ji vychovávala a pravidel−
ně každou neděli psáva−
la dopisy do daleké ciziny.

Válka nás ale v Kanda−
háru dostihla velice rychle
a téměř ze dne na den
jsme byli nuceni se s chlap−
ci a malou dcerou Džin−
kou přestěhovat do hlav−
ního města Kábulu. Zdejší

Život v Afghanistanu v 70. letechOtec a syn Sahraiovi

Děti hrají typickou afghánskou hru

Všichni, kteří naši rodačku znáte,
víte, že dokáže o svém bývalém do−
mově vyprávět dlouho a zajímavě.
Pro mne bylo velmi milé a příjemné,
když se vždy s láskou obracela na do−
plnění svých pamětí na svého man−
žela a syna. Také její vnuk Daneček
a vnučka Nikolka se zapojili do ho−
voru a ochotně přinesli ukázat stolní
hru, kterou jejich tatínek v Afghanis−
tanu jako malý kluk hrával. O tom, že
situaci v cizině stále sledují, svědčí
i sledování satelitní televize a napří−
klad poznámka pana Sahraie, že
v den mojí návštěvy bylo v Afghanis−
tanu 42 stupňů. Je znát, že přestože
celá rodina již dlouhá léta žije v naší
obci, kus jejich srdce stále zůstává
v dalekém Afghanistanu.

Malá vnučka Nikolka
v čaderi − typickém oblečení
současného Afghánistánu
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Sport

Mc Donald‘s cup 2008
Jiří Willmann

dailí. Podařilo se to i přes úzký a velmi
mladý kádr hráčů, který se navíc
v den finále, díky zdravotním obtí−
žím, zúžil o další dva borce.

Se soupeři ze 4.− 5. tříd se sta−
tečně o svůj pěkný úspěch poprali:
Klvaň Petr, Tóth Vítězslav, Vaverka
Martin a Vyskočil Radim ze 3. třídy!,
Dvořák Štěpán ze 4. třídy, Hodon−
ský Dominik, Strmiska Tibor, Šime−
ček Roman, Ujčík Marek a Zukal
Lukáš z 5. třídy.

Mezi nemocnými, jak už jsme
zmínili, zůstali Petr Borovský a Jan
Škrabálek ze 4. třídy.

Naše výsledky ve skupině: Šar−
dice versus Janouškova 0 : 3, Tišnov
4 : 0, Vejrostova 0 : 0, v semifinále

Hustopeče 1 : 2 a v zápase o 3. místo
Přimětice 1 : 0.

Konečné pořadí
1. Brno, ZŠ Janouškova
2. ZŠ Hustopeče
3. ZŠ TGM Šardice
4. ZŠ Přimětice
5. ZŠ Jedovnice
6. Brno, ZŠ Vejrostova
7. ZŠ Tišnov
8. ZŠ Bučovice

Nejlepším hráčem celého turnaje
se stal náš kapitán Lukáš Zukal a na−
ším nejlepším střelcem byl Marek Ujčík.

Klukům blahopřejeme ke krásnému
třetímu místu.

Třetím rokem se účastní žáci naší
školy největšího evropského žákov−
ského turnaje, který je organizován
a podporován firmou Mc Donald.

Obsazujeme pravidelně kategorii
vypsanou pro 4.− 5. třídy základních
škol.

Každým rokem se nám doposud
podařilo zvítězit v okrskovém i okres−
ním kole a reprezentovat tak okres
Hodonín na jihomoravském finále
v Brně. Ani na této úrovni se naši
kluci neztrácejí a dělají naší obci
vzornou reklamu. Po předchozím
prvním místě (rok 2006) a stříbrné
pozici v následujícím roce (2007),
jsme letos zkompletovali sbírku cen−
ných kovů ziskem bronzových me−

Bronzoví kluci Hráči na Mc Donald‘s cupu

E.on ČR Junior Cup 2008 v ŠardicíchMorava Cup 21. a 22. června;
vítězství patřilo týmu Šardic
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Jaroslav Hastík

Šardice opět divizní!
Pouze jediný rok stačil fotbalistům

FK Šardice k famóznímu návratu do
elitní divizní soutěže. Po dvou sezó−
nách ve vyšší soutěži a loňském
sestupu se vedení klubu rozhodlo
k radikální obměně kádru a pod tak−
tovkou trenéra Františka Ondrůška
se mu postupně podařilo vytvořit
v Šardicích silný tým, který v jarních
odvetách nejenže dokázal smazat
náskok vedoucích Dědic, ale na své
největší soupeře z Kyjova a Velké
nad Veličkou získal výrazný náskok,
který už čtyři kola před koncem sou−
těže znamenal prvenství v krajském
přeboru a postup do moravskoslez−
ské divize. Na tomto velkém úspěchu
šardické kopané se podíleli hráči
Pavel Štěpán, Michal Korček, David
Kopčil, Roman Šimeček, Zdeněk
Štěpanovský, Dušan Janík, Marek
Heča, Ondřej Špaček, Ondřej Holub,
Filip Pochylý, Radek Dorotík, Libor
Zapletal, kapitán mužstva Radim
König, Marián Vavruš, Lukáš Hofr,
Marián Švrček, Robin Dobeš, Miro−
slav Třasoň, v první polovině sou−
těže také Michael Foltán, Tomáš Ma−
lušek, Martin Ludvíček a Zdeněk
Podolan, dále trenér František On−
drůšek, sportovní ředitel a vedoucí
mužstva Radek Grdina a masér Pa−
vel Smrčka. Předseda předsta−
venstva klubu Ing. Pavel Holešínský
u příležitosti oficiálních oslav vítěz−
ství v krajském přeboru a postupu
do divize, které se uskutečnily bez−

prostředně po posledním mistrov−
ském utkání sezóny proti Bohuni−
cím, mohl s potěšením a také s hr−
dostí prohlásit: „Děkuji ze srdce
všem,  kteří se na tomto, z mého po−
hledu  dosud největším sportovním
úspěchu šardického fotbalu, podí−
leli. Ať už přímo na hřišti nebo třeba
jen morální podporou. Všem patří
můj upřímný dík!“

Samotným oslavám předcházelo
ocenění zasloužilých činovníků šar−
dické kopané, a to dlouholetého tre−
néra mládeže, jednatele a předsedy
oddílu kopané Zdeňka Benešov−
ského staršího, bývalého trenéra, ve−
doucího mužů a předsedy oddílu ko−

pané Ladislava Kůřila a dřívějšího
hráče, trenéra mužů a nyní vedou−
cího střediska mládeže Ing. Josefa
Foltýna. Družnou zábavu hráčů, rea−
lizačního týmu a vedení klubu poctil
svojí účastí rovněž starosta obce Jiří
Mičkal. Vedle bohatého občerstvení
v prostorách restaurace Na Hřišti
přispělo k dobré náladě i grilované
selátko, které sponzorsky věnoval
její provozovatel Štefan Duchoň i vý−
borná jiskrná vína ze sklepů šar−
dické společnosti Neoklas, jejíž
představitel Zdeněk Kotuč spolu
s Radkem Vávrou ze Šroubáren
Ždánice jako zástupci sponzorů pa−
třili k dalším milým hostům oslav.

Ocenění činovníci

Úspěšní hráči FK Šardice
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BALÓNEK
Marie Trávníková
Dětské zboží

Nabízíme kvalitní
dětské a kojenecké oděvy
od českých výrobců
a firem působících na trhu
v ČR (firma Trend,
IQTRADE, Loana, Odex aj)

Otevřeno
Po−Pá: 9.00−11.30, 14.00 −17.00 hodin

Šardice č. 703, naproti školy
telefon: 604 93 93 92

Zábava

Původ sudoku

Hodně lidí považuje sudoku za japonskou hru,
ale není to pravda. S mírnou nadsázkou lze říct, že
je švýcarská. Základní princip vymyslel na konci
18. století švýcarský matematik Leonardo Euler
(1707−1783) a nazval ho latinské čtverce. Je také
možné, že princip „ukradl“ za staré čínské hry ma−
gické čtverce, ve které platilo, že součet čísel
ve sloupečcích, řádcích a na úhlopříčkách je stejný.
Magické čtverce vznikly asi 1000 let před naším le−
topočtem. Latinské čtverce byly v podstatě prasu−
doku. V roce 1979 si tento princip půjčil a vylepšil
(Euler čtverečky zaplňoval různými písmeny) Ame−
ričan Howard Garnes pod jménem Number−Place
(Místo pro číslo) pro newyorský časopis Math Puz−
zles and Logic Problems (Matematické hádanky
a logické úlohy) vydávaném firmou Dell. Od Ameri−
čanů hru roku 1984 převzal japonský časopis Nikoli.
O dva roky později dostala hra jméno sudoku, je to
zkratka ze súdži wa dokusin ni karigu, což znamená
japonsky něco jako číslo v políčku (těžko se to pře−
kládá − můžete najít mnoho různých překladů, které
znamenají něco úplně jiného např.: číslo nesmí zů−
stat svobodné).

Tabulka rozdělená do 9 sloupců, 9 řádků a 9 čtverců
obsahuje několik číslic. Vaším úkolem je doplnit další
číslice tak, aby každý sloupec, řádek a čtverec ob−
sahoval čísla od 1 do 9 a neopakovala se dvě stejná.

Pro pokročilé

3 4 8 6

8 6 7 9

5 1 2

6 3 8 1

4 5 9 7

6 8 7

2 7 6 5

1 7 6 9

6 4 7 5

9 3

2 8 45

3 5 2 7

6 3

7 3 4 6

1 9 6 7

6 2

4 7 3 9
Strukturované životopisy zasílejte prosím na adresu:
La Brava s.r.o., Moravské nám. 4, 602 00 Brno
nebo e−mailem na adresu hillspet@labrava.cz

Pro mírně pokročilé
Průmyslový závod Hill´s Pet Nutrition Manufacturing, s.r.o.

Hustopeče, Česká republika

 

Upevňujeme přátelství mezi lidmi a jejich zvířecími mazlíčky.

Hill´s Pet Nutrition je celosvětově uznávaná jednička v oblasti výživy a péče
o zdraví domácích zvířat.
Hill´s Pet Nutrition Manufacturing, s.r.o. je investice společnosti Hill´s
a mateřské společnosti Colgate Palmolive v České republice.
Hill´s Pet Nutrition Manufacturing, s.r.o. bude otevírat nový závod na vý−
robu granulovaných krmiv pro psy a kočky v Hustopečích u Brna a nabízí
cca 70 volných pracovních míst.
Hill´s Pet Nutrition Manufacturing, s.r.o. nabídne novým pracovníkům mo−
derní prostředí, špičkové technologické vybavení, nadstandardní plat
včetně odměn a benefitů, zaškolení v zahraničí a možnost profesního
i osobního růstu.
Hill´s Pet Nutrition Manufacturing, s.r.o. hledá schopné kandidáty na po−
zice:

pracovník strojní údržby pracovník nepřímé podpory IT

pracovník elektro údržby technik elektro a řídicích syst.

pracovník výroby technik BOZP

finanční účetní

Zkušenosti v potravinářském průmyslu a znalost angličtiny jsou ideál−
ními předpoklady.
Více informací o jednotlivých pozicích na www.labrava.cz nebo na telefonu
542 529 102.
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Pro pamětníky

Historie dechových hudeb ve fotografii
Dechová kapela Josefa Červinky ze Šardic, rok 1954

Dětská dechovka ZK Šardičan s panem učitelem
Josefem Frýbortem před místní školou, rok 1981

Šardičanka před Fogtovým domem, rok 1986

Šardičanka při hodech, rok 1989

Mladá muzika při vystoupení, rok 2001

Přehlídka mládežnických dechovek, Šardice 1997

Mladá muzika na přehlídce v roce 1992

Mladá muzika − dirigent J. Ištvánek , rok 1996
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Dění v obci ve fotografii

Šardice  Náš společný domov  Vydává zastupitelstvo obce  750 výtisků  Vychází čtvrtletně  Povoleno OÚ Hodonín 27. 9. 1996
reg. zn. MK ČR E 12426  Odpovědný redaktor Mgr. Jitka Brhlová  Uzávěrka tohoto čísla byla 23. června 2008  Příspěvky do následujícího

zpravodaje dodejte na OÚ do 1. září 2008  Grafický design & typografie KAM Studio (Kyjov, tel. 518 611 603), Tiskárna Antonín Horák

Dětský den v mateřské školeŽáci 1.− 5. třídy na škole v přírodě
v barevných tričkách od sponzorů

Divadelní představení našich ochotníků Pálení čarodějnic

Přehlídka dechových hudeb Šardice 15. 6. 2008

Pečení velikonočních perníčků na Domovince


